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Ministerie van I & M en LNV 

 

Putten, 26 oktober 2018 

Kenmerk: B4201 

 

Betreft: reactie internetconsultatie wijziging Meststoffenwet 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

De NMV heeft kennis genomen van de genoemde internetconsulatie via 

https://www.internetconsultatie.nl/wetsvoorstelmeststoffenwet waarvoor de inbreng ontvangt. 

 

productierechtenproductierechtenproductierechtenproductierechten    

    

Nu wordt het verminderen van het fosfaatproductieplafond per sector mogelijk als de nationale 

productie boven het landelijke fosfaat en stikstof plafond uit komt. Het gevolg daarvan kan zijn 

een vermindering van het fosfaatrecht per onderneming.  

 

Het doel van de Meststoffenwet en de Nitraatrichtlijn is de kwaliteit van water. Graasdieren 

zorgen voor een aanzienlijk areaal gras. Gras zorgt zelfs in vee-intensieve gebieden voor een 

relatief goede waterkwaliteit. Dit werd op 17 oktober 2018 nog door de Minister van LNV 

bevestigd in de Kamerbrief met kenmerk DGAN-PAV/18257497. ‘.. de monitoringsresultaten van 

derogatiebedrijven (Kamerstuk 33037, nr. 306) blijft duidelijk dat de grondwaterkwaliteit onder 

derogatiebedrijven gemiddeld genomen beter is dan de gemiddelde van alle landbouwbedrijven.’ 

 

Derogatiebedrijven die meer dierlijke mest aanwenden hebben juist een lager nitraatgehalte in 

hun grondwater hebben, dat ver beneden de norm van 50 mg ligt. 

Dat het van groot belang is dat er niet alleen naar oppervlakte water beoordeeld wordt omdat 

de veehouder daar veel minder invloed op heeft, maar meer naar het grondwater onder eigen 

land. 

 

Het is niet reëel dat verlaging van rundveestapel voor een betere waterkwaliteit gaat zorgen, 

omdat daarmee ook hun voeding, het areaal grasland vermindert doordat veehouders met 

grond geheel of gedeeltelijk overstappen op akkerbouw. 

 

De NMV is van mening dat de kringlooplandbouw die de Minister beoogt ook voor meer 

stikstof kan gaan zorgen. Dit is het gevolg van minder import van soja en minder aanvoer van 

mais, meer grasland (meer eiwit van eigen bodem) en weidegang.  

Gras is echter een CO2 klimaatvriendelijk en klimaat adaptief gewas dat nog veel meer milieu 

voordelen heeft. 
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Dit is een ongewenste ontwikkeling die de kringloop wens en klimaatdoelen in de weg kan gaan 

staan. Minister Schouten heeft bij aan haar aantreden toegezegd dat ze rekening zal houden 

met tegengestelde effecten van milieumaatregelen waar landbouwbedrijven mee te maken 

hebben. 

 

De NMV is van mening dat de ruimte die in de toekomst naar knelgevallen gaat niet ten koste 

mag gaan van de overige actieve melkveehouders en niet mag leiden tot een tweede generieke 

korting. De toenmalige staatssecretarissen diende ook te weten dat in de hand houden van de 

totale veestapel niet onder de regie van een belangenorganisatie kan. Elke veehouder heeft een 

eigen belang. Bovendien was de Staat men veel te laat met het beschikbaar stellen van recente 

cijfers over de veebezetting en ingrijpen tot in het toom houden van de melkveestapel.  

 

De Nederlandse kapitaalintensieve landbouw en ook de melkveehouderij heeft te maken met 

veel relatief oudere ondernemers met weinig bedrijfsopvolgers. Dat betekent dat er door 

natuurlijk verloop een kans is dat er minder vee gehouden gaat houden. Niet alleen de hoge 

prijs van de fosfaatrechten is niet voor iedereen weggelegd, ook de zogenaamde Melkveewet 

zorgt dat er naast rechten ook landbouwgrond gefinancierd dient te worden om meer melkvee 

te mogen houden. 

 

Ook in de varkenshouderij is opgenomen in de begroting van Prinsjesdag 2018 dat er 

varkensrechten uit de markt gekocht gaan worden. 

 

De pluimveehouderij verwerkt nagenoeg al haar mest die niet in de landbouw wordt toepast. 

 

Met de huidige stand rondom de rechtszaken rondom de PAS en 

natuurbeschermingsvergunningenbeleid is het niet reëel dat in Nederland de veestapel veel kan 

groeien omdat de NB vergunningen niet meer in eigen beheer verhuisd kunnen worden naar 

een naburig bedrijf en de ruimte uit de PAS veelal benut is. 

 

De discussie dient daarom ook in de EU gevoerd te worden over actualisatie van de plafonds in 

combinatie met de praktische gevolgen als er minder graasdieren zullen zijn. 

 

Het wetsvoorstel beoogt  in p.10 van de toelichting om de huidige uitzondering voor 

grondgebonden bedrijven niet te wijzigen (art. 33Ab Meststoffenwet). 

 

Dat betekent wel dat de situatie van het betreffende toekomstige actualisatie jaar herbezien 

dient te worden en in ieder geval beperkt dient te worden naar het aantal fosfaatrechten dat 

per 1 januari 2018 onherroepelijk is toegekend en of het bedrijf op dat moment nog grond 

gebonden is. 
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De NMV is dan ook van mening dat de Minister in staat dient te zijn om de individuele 

fosfaatrechten per niet (volledig) grondgebonden melkveebedrijf te vermeerderen als blijkt dat 

de jaarlijkse fosfaatproductie ruim onder het sectorplafond blijft. De ruimte dient dan terug te 

gaan naar die bedrijven die bij hebben gedragen aan het grote reductie offer. Ook in de tijd van 

de Superheffing kwam het voor dat het individuele productierecht verhoogd kon worden. 

 

Daarnaast dient er tijdelijk tussen de sectoren gemiddeld te kunnen worden als dat niet tot een 

vermindering van productierechten bij individuele veehouders leidt. 

 

FosfaatklassenFosfaatklassenFosfaatklassenFosfaatklassen    

Het aanpassen van de fosfaatklassen is een maatregel waar NMV voorstander van is. Door het 

aanpassen van de klassen ontstaat er meer maatwerk. Met name in de lagere klassen lopen 

agrariërs aan tegen de beperking van de stikstof norm waardoor zij geen onbewerkte dierlijke 

mest kunnen uitrijden om aan de fosfaatnorm te voldoen. Men loopt dan tegen de 

stikstofgebruiksnorm aan. Hierdoor moet men zelf mest afvoeren om bijvoorbeeld dunne fractie 

met veel fosfaat aan te voeren. Dit vindt NMV onwenselijk.  NMV is er voorstander van om zoveel 

mogelijk te werken met de mest van het eigen bedrijf. Dit is belangrijk om kringlopen te sluiten. 

Het is ook wenselijk om transportbewegingen met mest zoveel mogelijk te beperken. Dit is ook 

een belangrijk aspect in het tegengaan van mestfraude. Een verruiming van de stikstofnorm is 

daarom van belang. Daarnaast bestaat de mogelijkheid om aan te vullen met fosfaatkunstmest. 

Vanwege redenen eerder genoemd zijn wij daar niet voor. Daarnaast mogen agrariërs die 

meedoen aan derogatie geen fosfaatkunstmest gebruiken.  

 

KwaliteitKwaliteitKwaliteitKwaliteit    IIII    &&&&    RRRR    vanvanvanvan    belangbelangbelangbelang    voorvoorvoorvoor    fosfaatberekeningfosfaatberekeningfosfaatberekeningfosfaatberekening    

De NMV is van mening dat zowel de veehouderij als de Minister samen dienen te werken aan een 

goed I & R. De NMV was dan ook blij dat er van grootschalige I&R fraude geen sprake was en dat 

de situatie rondom de meerlingen ook niet bijzonder veel af week van andere jaren. De NMV 

realiseert zich dat een betrouwbaar veebestand ook van belang is om de nationale veebezetting 

c.q. productierechten te kunnen monitoren en hierover gereageerd in een afzonderlijke 

consultatie. Uit de vele reacties die de NMV kreeg, bleek dat de zwakke datakoppeling met 

Rendac voor veel problemen zorgde. Dit is niet een verantwoordelijkheid die niet bij de 

veehouders ligt. Het CBB volgt de NMV hierin. Het Rendac probleem kan echter zorgen dat er 

feitelijk dode dieren in het I&R als levend geregistreerd zijn en is benieuwd hoeveel dieren, c.q. kg 

fosfaat dat gaat omdat de Kamer hier nog nimmer over is geïnformeerd. Die kregen alleen 

informatie waaruit bleek dat de productie door toedoen van Rendac hoger was. 

 

Met vriendelijke groet, 

 

Nederlandse Melkveehouders Vakbond  

 

 

 

Harm Wiegersma (voorzitter) 


